

BICC Newsletter 04/06 (April2006)/
BICC Newsletter 04/06 (April 2006)

EVENTS / AKTIVITÄTEN

Launch of BICC's Annual Report, Bonn (16 May 2006)/
Vorstellung des Jahresberichts des BICC, Bonn (16. Mai 2006)

Im Rahmen einer Bundespressekonferenz wird das BICC am 16. Mai 2006 seinen Jahresbericht 2005 / 2006 vorlegen. Diskutiert werden aktuelle Forschungsergebnisse zu Fragen der Friedenskonsolidierung sowie Auf- und Abrüstungstrends. Das BICC wird den Jahresbericht 2005 / 2006 als neue Publikationsform präsentieren, die neben Forschungsergebnissen und Projektberichten erstmals auch einen Geschäftsbericht des Zentrums enthält. An der Vorstellung nimmt neben Peter Croll, Direktor, und Marc von Boemcken, Projektleiter Daten, auch NRW-Staatssekretär Dr. Michael Stückradt, Aufsichtsratsvorsitzender, teil.

Information:
pr@bicc.de

Supervisory Board Meeting, Bonn (16 May 2006)/
Aufsichtsratssitzung, Bonn (16. Mai 2006)

Am 16. Mai 2006 wird die Aufsichtsratssitzung des BICC in Bonn stattfinden.

Information:
pc@bicc.de

Training Core Course on Civilian Aspects of Crisis Management, Budapest, Hungary (1–14 May 2006)/

Trainingskurs zu zivilen Aspekten des Krisenmanagements, Budapest, Ungarn (1. - 14. Mai 2006)

From 1–14 May 2006, Christine Beeck will participate in a training core course held in Budapest, Hungary, within the framework of the European Community Project on Training for Civilian Aspects of Crisis Management. The training core course takes place at the International Training Centre of the Ministry of the Interior of Hungary.

Information:
beeck@bicc.de

Europe Day, Bonn (6 May 2006)/
Europatag, Bonn (6. Mai 2006)

Auch in diesem Jahr nimmt das BICC mit einem Infostand am Europatag der Stadt Bonn teil, der am 6. Mai 2006, von 11 bis 16 Uhr im Alten Rathaus stattfindet.

Information:
pr@bicc.de

Meeting of the International Advisory Board of DCAF, Genf (4–6 May 2006)/
Sitzung des International Advisory Board von DCAF, Genf (4. - 6. Mai 2006)

Peter Croll wird als Mitglied des International Advisory Board des DCAF (Geneva Centre for the Democratic Control of Armed Forces) an dessen elften Sitzung vom 4. bis 6. Mai 2006 in Genf teilnehmen.

Information:
pc@bicc.de
www.dcaf.ch

Adult Education Academy Bonn at BICC, Bonn (3 May 2006)/
VHS Bonn beim BICC, Bonn (3. Mai 2006)

Bereits zum zweiten Mal lädt die VHS Bonn ein in das BICC. Diesmal geht es um die Arbeit und die Projekte des Zentrums: „Frieden und Entwicklung fördern-Das BICC stellt sich vor.“ Es referiert Peter Croll, Direktor.

Ort: BICC, An der Elisabethkirche 25, 53113 Bonn
Zeit: 16 Uhr

Die VHS erhebt einen Eintritt von 4,50 EUR.

Information:

<http://www.bonn.de/vhs/>

Meeting on Disarmament, Demobilization and Reintegration (DDR) Training Standards, Berlin (27–28 April 2006)/

Treffen zu Abrüstung, Demobilisierung und Reintegration (DDR) Training Standards, Berlin (27. - 28. April 2006)

Michael Ashkenazi and Tobias Pietz will participate in a meeting on Disarmament, Demobilization and Reintegration (DDR) Training Standards at the Center for International Peace Operations (ZIF) in Berlin from 27–28 April 2006. At this meeting, various training institutions, among others the Swedish National Defense College, the Pearson Peacekeeping Center and the Scuola Sant'Anna from Pisa, will try to exchange their experiences on DDR training and to discuss potential joint standards and cooperation in the future, also in accordance with the envisaged needs of the UN Department for Peacekeeping Operations (DPKO) and other agencies involved in the implementation of DDR programs. In addition, ZIF and BICC will organize together with the Center for European Security Studies (CESS) a 2nd DDR course in October/November this year.

Information:

ashkenazi@bicc.de

pietz@bicc.de

New Internet Service online, Bonn (27 April 2006)/

Neuer Internetservice im Netz, Bonn (27. April 2006)

Ab dem 27. April 2006 bietet das BICC (Internationales Konversionszentrum Bonn) einen neuen Internetservice an. Unter www.ruestungsexport.info stehen verschiedene Grunddaten zu Rüstung, Militär, Sicherheit, Menschenrechten und Regierungsführung in 170 Ländern zur Verfügung. Die vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) geförderten Datenbanken dienen zum einen der Politikberatung der Bundesregierung selbst. Zum anderen erleichtern sie auch die Einschätzung und Bewertung der deutschen Ausfuhrpolitik von Rüstungsgütern durch die Öffentlichkeit.

Information:

boemcken@bicc.de

www.ruestungsexport.info

GMOSS Global Monitoring for Security and Stability Review Meeting in Salzburg, Austria (24–26 April 2006)/

Treffen von GMOSS Global Monitoring for Security and Stability, Salzburg, Österreich (24. - 26. April 2006)

From 24–26 April 2006 Lars Wirkus and Peter Croll participated in the 24-month review meeting of the GMOSS, a Network of Excellence on "Global Monitoring for Security and Stability" to evaluate the research results and products from a users point of view.

Information:

wirkus@bicc.de

Interns of the German Bundestag visited BICC, Bonn (21 April 2006)/

Bundestagspraktikanten besuchten BICC, Bonn (21. April 2006)

Im Rahmen ihres Bonner Besuchsprogramm besuchten 24 Bundestagspraktikanten aus osteuropäischen und GUS-Staten sowie aus den USA und Frankreich das BICC. Andreas Heinemann-Grüder gab eine Einführung in die Arbeit des Instituts, Marc von Boemcken referierte zur Privatisierung des Sicherheitssektors.

Information:

pr@bicc.de

SALW Training Workshop for Civil Society, Juba, Sudan (18–21 April 2006)/

Kleinwaffenworkshop für Vertreter der Zivilgesellschaft, Juba, Sudan (18. - 21. April 2006)

Michael Ashkenazi and Wolf-Christian Paes ran a training workshop for Civil Society in Juba, Southern Sudan from 18–21 April 2006. The subject was SALW control. The workshop was attended by

representatives of local churches, women's organizations, the chief's association and the media. As result of the workshop, discussions were to be held for organizing a coalition for SALW control in Juba. The workshop was part of a series funded by the German Foreign Office. Contents were based on TRESA modules, which had been adapted to Sudanese requirements.

Information:

ashkenazi@bicc.de

paes@bicc.de

Third Field Research Trip for the Small Arms Survey, Croatia (17–21 April 2006)/

Dritter Feldforschungsaufenthalt für den „Small Arms Survey“, Kroatien (17. - 21. April 2006)

Tobias Pietz went on a third field research trip from 17–21 April 2006 to Croatia for the Small Arms Survey undertaken by BICC on behalf of the UNDP/SEESAC. Meetings included the Ministry of Interior, The Ministry of Foreign Affairs, as well as War Veterans' Associations and Embassies. A final visit is scheduled for mid-May to receive further data and information for the finalization of the Survey.

Information:

pietz@bicc.de

Video Workshop in Skopje, Macedonia (2–21 April 2006)/

Videoworkshop in Skopje, Mazedonien (2. - 21. April 2006)

Within the framework of its TRESA project (Training and Education on Small Arms) BICC run a video workshop in Skopje, Macedonia, in cooperation with CIVIL, a Skopje-based NGO, from 2–21 April 2006. 14 children and youth were given the chance to film their stories about small arms and light weapons under the supervision of the award-winning British documentary film maker Sandhya Suri. Four very personal films were produced, which tell us about how it is for a child to be confronted with armed violence, and how violence influences the lives and behaviour of children and youth. These films were shown in the Children Theatre in the old town of Skopje on 20 April 2006. The event was very well attended, including four local media teams that filmed the event.

Information:

beeck@bicc.de

Discussion and Movie "Lost Children", Bonn (19 April 2006)/

Diskussion und Film "Lost Children", Bonn (19. April 2006)

Am 19. April 2006 veranstaltete die amnesty international Hochschulgruppe Bonn im Woki Kino in Bonn die Filmvorführung "Lost Children" mit anschließender Podiumsdiskussion. Der Film berichtet von dem langanhaltenden Krieg in Uganda und dem Missbrauch von Kindern als Soldaten. Neben Dr. Volker Weyel, Fachjournalist, referierten Fabricia Lopes und Tonka Eibs für das BICC.

Information:

eibs@bicc.de

pr@bicc.de

Holiday Academy about Caucasus and Central Asia, Gummersbach (2–7 April 2006)/

Ferienakademie zum Kaukasus und Zentralasien, Gummersbach (2. - 7. April 2006)

Natalia Krieger nahm vom 2. bis 7. April 2006 an der Ferienakademie "Kaukasus und Zentralasien: Transformationsländer im Umbruch" der Friedrich-Naumann-Stiftung in Gummersbach teil. Dabei ging es um verschiedene Fragen rund um die beiden GUS-Regionen, u.a. die politische und wirtschaftliche Transformation, um Stabilisierung und Demokratisierung, Konfliktregulierung, Sicherheitspolitik und die Außenpolitik des Westens gegenüber den betroffenen Ländern.

Information:

krieger@bicc.de

Launch Brief 32, Bonn (6 April 2006)/

Vorstellung Brief 32, Bonn (6. April 2006)

Anlässlich der Vorstellung der aktuellen Publikation "Who's minding the Store?" (brief 32) lud das BICC zur Diskussion "Kriegsgewinnler oder Friedensengel? Die Rolle der Privatwirtschaft in Krisen und Konflikten" ein. Es sprachen Wolf-Christian Paes, Projektleiter am BICC, und Prof. Dr. Volker Rittberger, Vorsitzender des Stiftungsrates der Deutschen Stiftung Friedensforschung (DSF).

Information:

http://www.bicc.de/press/releases/presseerklaerung_brief32.php
pr@bicc.de

Annual World Congress of the Association for the Study of Nationalities, New York (23–25 March 2006)/

Jahresweltkongress der Gesellschaft zum Nationalitätenstudium, New York (23. - 25. März 2006)

Andreas Heinemann-Grüder participated at the Annual World Congress of the Association for the Study of Nationalities at Columbia University, New York, from 23-25 March 2006, which focussed particularly on conflicts in Eastern Europe, the former Soviet Union and Central Asia. On this occasion, he visited the UN headquarter in order to conduct interviews on UN "integrated missions" and the plans to form a peacebuilding commission.

Information:
hg@bicc.de

PRESS RELEASES / PRESSEERKLÄRUNGEN

Pressemitteilung: Neuer Internetdienst schafft Transparenz: Menschenrechte, Entwicklungshilfe, Rüstungsimporte

http://www.bicc.de/press/releases/presseerklaerung_ruestungsexport.php

NEW PUBLICATIONS / NEUE PUBLIKATIONEN

Paper 49: Stefan Wieschollek

Konversion: Ein totgeborenes Kind in Wünsdorf- Waldstadt? Probleme der Umnutzung des ehemaligen Hauptquartiers der Westgruppe der Truppen zur zivilen Kleinstadt. April 2006

<http://www.bicc.de/publications/papers/paper49/content.php>

Paper 48 (upcoming): Bimal N. Patel

Costs and Benefits of the Chemical Weapons Disarmament. May 2006

<http://www.bicc.de/publications/papers/papers.php>

brief 32: Volker Böge, Christopher Fitzpatrick, Willem Jaspers and Wolf-Christian Paes.

Who's Minding the Store. The Business of Private, Public and Civil Actors in Zones of Conflict. March 2006

<http://www.bicc.de/publications/briefs/briefs.php>

brief 33 (upcoming): Volker Böge. Water, Conflict and Transboundary Water Governance: Southern African Experiences. May 2006

<http://www.bicc.de/publications/briefs/briefs.php>

We have already added you to our distribution list, but further copies can be ordered via the BICC website (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>). To unsubscribe, send an e-mail to newsletter@bicc.de (Subj: unsubscribe).

Yours

Susanne Heinke
Anja Chichowitz
(BICC PR-Team)

Wir haben Sie bereits auf unsere Verteilerliste gesetzt, der Newsletter kann aber auch über die Homepage des BICC (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>) bestellt werden. Wenn Sie den BICC-Newsletter nicht erhalten möchten, schicken Sie bitte eine Nachricht an newsletter@bicc.de (Betr: Abbestellung).

Susanne Heinke
Anja Chichowitz
(BICC PR-Team)